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گفلت: بهداشلت و سلامت    عضلو انجملن سلرطان امریلکا 
پایلدار محسلوب می شلود توسلعه  بله  کلیلدی دسلتیابی   محلور 

دکتر پوریا عادلی در گفتگو با خبرنگار ماهنامه از سین سرطان تا سین 
سلامتی گفت: بهداشت و سلامت محور کلیدی دستیابی به توسعه 
پایدار محسوب میشود و در ۸ آوریل ۱۹۴۸ میلادی اولین اساس نامه 
بین المللی بهداشت توسط سازمان بهداشت جهانی تدوین شد و این 
نشان دهنده اهمیت توجه به بحث بهداشت و سلامت در امر توسعه 

پایدار است.
وی گفت: امر بهداشت در جمهوری اسلامی ایران همیشه به عنوان یکی 
از پایههای توسعه مد نظر بوده و چنانچه که مشاهده میشود از ابتدا فصل 
۲۵ قانون سوم توسعه به بحث بهداشت اختصاص داده شده و این نشان 

دهنده اهمیت بهداشت و درمان در بحث دستیابی به توسعه است.
این متخصص رادیوتراپی و انکولوژی گفت: جامعه پویا باید از اولویتهای 
کشور باشد و چنانچه میدانیم، دولت، خیرین و بخش  توسعه در 
خصوصی هر ساله هزینه های زیادی را برای ارتقای شاخصهای بهداشتی 
و افزایش سطح سلامت در جامعه انجام میدهند. علاوه بر حوزه بهداشت 
و درمان توجه به بهداشت محیط هم از اهمیت خاصی برخوردار است و 
توجه به این موضوع باعث پویا شدن و نشاط جامعه و همچنین حرکت 

در مسیر توسعه میشود.

عادلی افزود: عدم توجه به بحث بهداشت 
محیط میتواند علاوه بر هزینه های زیادی 
که تحمیل میکند باعث عقب ماندگی جامعه 
چه در حوزه سلامت بهداشت و چه در حوزه 
سلامت روان و همچنین بقیه ارکان توسعه 

شود.
عادلی در مورد نقش مدیریت شهری در 
گر بحث  توسعه بهداشت و درمان گفت: ا
شورای شهر را شورای شهرداری در نظر 
بگیریم میتوانیم بگوییم مدیریت شهری 
نقشی در توسعه بهداشت و درمان ندارد 
گر حوزه فعالیت  یا نقش کم رنگی دارد، اما ا

شورا را کل شهر در نظر بگیریم و وظیفه اش را شورای شهر بودن نه شورای 
شهرداری بودن در نظر بگیریم، نقش بسیار پررنگی در مدیریت توسعه 
بهداشت و درمان پیدا میکند و نقش شورای شهر را در پیشگیری تعریف 
کنیم، سه مرحله پیشپیریهای اولیه، ثانویه و ثالثیه میتواند در حوزه کار 

شوراها ورود کند.
وی افزود: پیشگیری اولیه یعنی ما مانع ایجاد بیماریها شویم. به این 
معنا که ما با اصلاح قوانین محیط زیستی و شهری به سمت کاهش 
آلایندههای موجود برویم و این خود میتواند اثرات بسیار روشن و 
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نقش سلامت در پازل مدیریت شهری

گرو سلامت شهروندان سلامت جامعه در 

گفلت: یکلی از    دکتلر احملد شلریعت 
شلهری  مدیریلت  در  کله  بحث هایلی 
ملورد توجله اسلت ، بحلث مسلایل زیسلت 
محیطی، سلامت و مسلایل رفاهی اسلت. 

دکتر احمد شریعت در گفتگو با خبرنگار 
سـین  تـا  سـرطان  سـین  از  ماهنامـه 
سـلامتی گفت: ما شـهر را به عنـوان یک 
موجـود زنـده می دانیـم که ایـن موجود 
زنـده بـرای ادامـه حیـات خـود نیـاز دارد 
از همـه جوانب بررسـی شـود و تحت نظـر باشـد. یکـی از بحث هایی که 
در مدیریت شـهری مورد توجه است ، بحث مسایل زیست محیطی، 

سـلامت و مسـایل رفاهـی اسـت.

وی افزود:در بحث مدیریت شهری، فردی که به عنوان شهردار یک شهر 
انتخاب می شود باید از همه جوانب، شهر را مورد بررسی قرار دهد، بخصوص 
کزی که  در مورد زیبا سازی شهر، فضای سبز و همچنین نظارت بر مرا
خدمات بهداشتی دارند و اینکه شهرداری در ازای خدمات بهداشتی و 
بیمارستانی که انجام می گیرد، به افزایش سطح بهداشت جامعه کمک 

کند.
شریعت در خصوص اقدامات دوره های پیشین شورای اسلامی شهر در 
حوزه سلامت گفت: اقدامی که ما در دوره چهارم شورای شهر انجام دادیم 
این بود که بنده به عنوان یک پزشک و فعال فرهنگی و همچنین آقایان دکتر 
زادهوش و صادقیان برای اولین بار کمیسیونی را به نام کمیسیون بهداشت 

و سلامت و خدمات شهری نهادینه کردیم.
وی ادامه داد: در دوره سوم که دوره پنج ساله شورا ها بود کمیته ای با عنوان 
کمیته بهداشت وجود داشت، اما کمیسیونی به این نام که نقش بسزایی 

در بهداشت و سلامت مردم داشته باشد وجود نداشت.

دکتر شریعت گفت: واحد خدمات شهری یکی از زیر مجموعه این کمیسیون 
بود، از بحث جمع آوری زباله ها و نظافت شهر تا فوت و مرگ و میر و آرامستان 
ها، همه را شامل می شود. همچنین سازمان میادین و سازمان فضای سبز 

شهرداری، تحت پوشش کمیسیون بهداشت و سلامت بودند.
وی با اشاره به تاثیر فضای سبز بر حفظ سلامت روحی و جسمی جامعه 
گفت: در بحث آب، با توجه به خشکسالی و مشکلات زاینده رود، اقداماتی 
که در کمیته آب  زیر نظر کمیته بهداشت و سلامت انجام شده بود، در این 
کمیته پیگیر بودیم تا بتوانیم مسایل زیست محیطی اصفهان را دنبال کنیم 

و فضای سبز را گسترش داده و  زیبایی شهر را حفظ کنیم.
شریعت افزود: وقتی که فضای سبز مناسب داشته باشیم مسلما در روحیه 

مردم شهر  دخیل است و بر روان مردم اثر زیادی دارد.
وی ادامه داد: یکی دیگر از  بحث های  خدمات شهری مسأله تفکیک زباله 
ها و  تبدیل پسماند ها به انرژی است همه این موارد زمان در کمیسیون 

بهداشت انجام شد و هنوز هم جای کار دارد.

گفلت:  زادهلوش  عدنلان  دکتلر    
هسلتند  جامعله  اصللی  رکلن  شلهروندان 
کله بایلد سلالم، توانلا و شلاد باشلند و همله 
این هلا لازمله ایلن اسلت کله قانلون، شلورا 
 شلهر را مسلئول ایلن موضلوع قلرار دهلد.

دکتر عدنان زادهوش در گفتگو با خبرنگار 
ماهنامه از سین سرطان تا سین سلامتی 
گفت: قانون اساسی هفت وظیفه برای 
شورای شهر مشخص کرده که یکی از آن ها 

بحث بهداشت و سلامت است.
وی افزود:یکی از ارکان شورای شهر حفظ سلامت شهروندی است، 
خدمتی که شواری شهر می تواند ارائه کند پشگیری از بیماری و جلوگیری از 

گیر است که باعث آزار و اذیت مردم می شود. بیماری های غیروا
وی تصریح کرد: شهروندان رکن اصلی جامعه هستند که باید سالم، توانا و 
شاد باشند و همه این ها لازمه این است که قانون، شورا شهر را مسئول این 

موضوع قرار دهد.
زادهوش گفت: برای اینکه بتوانیم درست عمل کنیم باید به مدیریت واحد 
برسیم و همه ارگان های شهر باید هماهنگ با هم عمل کنند و هم افزایی 

داشته باشند.
وی گفت: بعضا شهردار ها در کلان شهر ها احساس اقتدار و توانمندی زیادی 
در خود می بینند و همیشه با ارگان های دیگر درگیرند و متاسفانه این موضوع 

در شهردار های اصفهان در دوره های مختلف دیده می شود.
دکتر زادهوش بیان کرد: در خصوص عملکرد مدیریت شهری اصفهان در 
سال های اخیر گفت: ما شاهد افزایش هزینه های شهروندان بودیم و در 
قبال آن نشاط و شادی و آسایش را نمی دیدیم. اقداماتی که لازم بود انجام 

شود انجام نشد

گر مردم احساس امنیت و رضایت مندی کردند  زادهوش تصریح کرد: ا
خود به خود سرمایه گذاری می کنند و سرمایه گذاری باعث رشد شهر 
می شود تا اینکه بخواهیم دست در جیب مردم کنیم و با مصوبات شورا 
پولی در آوریم،  این کاری است که از اول انجام می شده و کار خوبی هم 

نیست.
وی گفت: امیدواریم افراد خردمند و بدون شعار و بدون گرایش های تند 

حزبی بتوانند شهر را در دست بگیرند و سامانی دهند.
زادهوش در پایان گفت: دلیل افت شهر گرایش های حزبی است، احزاب  
و به صراحت اعلام می کنند کسی را می خواهند به شورای بفرستند که 
پاسخگوی آن حزب و گروه باشد، درحالی که منتخبین باید پاسخگوی 
شهر و مردم باشند، ما در این دوره شاهد این نوع مدیریت بودیم که به 
جای اینکه خود را پاسخگوی مردم بدانند خود را پاسخگوی حزب و گروه 
و دسته شان می دانند. این شاه کلید حل مشکل است و نباید چشم 

بسته رای دهیم.

دکتر
 احمد شریعت

دکتر
عدنان زادهوش

دکتر
 غلامحسین صادقیان

دکتر
 محسن مصلحی

گذاری شده است  پیشرفت جوامع بر اساس انسان سالم پایه 

 حضور جامعه پزشکی در مدیریت شهری، فرصتی برای افزایش ضریب سلامت جامعه

گفلت:  صادقیلان  غامحسلین    
پیشلرفت جوامع بر اسلاس انسان سلالم پایه 
گلذاری شلده و یکلی از مشلخصه هلای هلر 
نظلام مدیریتلی توجله ویلژه آنهلا بله سلامت 

اسلت. شلهروندان 

با  گفتگو   دکتر غلامحسین صادقیان در 

خبرنگار ماهنامه ازسین سرطان تا سین سلامتی گفت: پیشرفت جوامع 
بر اساس انسان سالم پایه گذاری شده و یکی از مشخصه های هر نظام 
مدیریتی توجه ویژه آنها به سلامت شهروندان است، سلامت فقط نبودن 
بیماری نیست، بلکه رفاه در چهار بعد جسمی، روانی، اجتماعی و معنوی 
میباشد. با توجه به گستردگی این مفهوم در دوره چهارم شورای اسلامی شهر 
اصفهان کمیسیون بهداشت، سلامت و خدمات شهری با هدف مطالبه 
گری، هماهنگی و تسهیل گری در ایجاد زیر ساختهای مورد نیاز شهروندان، 

شکل گرفت.

وی افزود:  آیا زیرساختهای موجود پاسخگوی نیاز سلامت شهروندان هست؟ 
و آیا از پتانسیل بخش خصوصی به اندازه کافی در ایجاد این زیر ساختها 

استفاده شده است؟
صادقیان ادامه داد: با توجه به تغییر سبک زندگی مردم و شیوع بیماریهای غیر 
گیر مثل دیابت، فشار خون، چاقی و بیماریهای صعب الاعلاج آیا نهادهای  وا

متولی فرهنگی نقش خود را در اصلاح سبک زندگی مردم داشته اند؟
وی افزود: شورای اسلامی شهر با توجه به صراحت قانونی باید نقش هماهنگ 
کننده و هم افزایی دستگاهی را در راستای ارتقای سلامت مردم داشته باشد.

   دبیر شلورای عالی نظام پزشلکی کشلور 
گفلت: حضلور پزشلکان در قاللب تیلم و یلا 
ساختارهایی که بخش عظیمی از سامت 
جامعله در اختیلار آنهلا اسلت می توانلد منجر 
بله افزایلش ضریلب سلامت جامعه شلود.

دکتر محسن مصلحی دبیر شورای عالی 
نظام پزشکی کشور  در گفتگو با خبرنگار از 

سین سرطان تا سین سلامتی گفت: انسان محور توسعه پایدار است و از 
طرفی سلامت تنها نداشتن بیماری نیست، بلکه داشتن سلامت روحی، 
 جسمی ، اجتماعی و معنوی می تواند سلامت فرد و جامعه را تعریف کند. 
ساختارهایی  یا  و  تیم  قالب  در  پزشکان  حضور  افزود:  وی 
است  آنها  اختیار  در  جامعه  سلامت  از  عظیمی  بخش  که 
شود. جامعه  سلامت  ضریب  افزایش  به  منجر   می تواند 
ادامه داد: حضور همکاران  کشور  پزشکی  نظام  عالی  دبیر شورای 
از  جامعه پزشکی در تیم مدیریت شهری باعث می شود آن دسته 

کننده سلامت جامعه هستند مانند مسئله  که تهدید  کتور هایی   فا
کتور دیگر در بهداشت  محیط زیست، ترافیک، آلودگی هوا و هزاران فا
گیر مورد توجه بیشتری قرارگیرد و حساسیت  محیط و بیماری های غیر وا
سلامت  عظیم  ابعاد  بر  شهری   مدیریت  در  ذیربط  دستگاه های 
 انسان ها بیشر شود تا اینکه بتوانیم جامعه سالم تری داشته باشیم.
کنار  دکتر مصلحی در پایان گفت: بودن متخصصان حوزه پزشکی در 
سایر کارشناسان مدیریت شهری نقطه عطفی است تا بتوانیم از بروز انواع 

ناملایمات و تهدید کنند های سلامت افراد و جامعه  پیشگیری کنیم.
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ادامه از صفحه 1

مشخص و با منافع بالایی داشته باشیم و نتایج مثبتی داشته باشیم که 
اصلاح قوانین با منتقل کردن صنایع آلاینده موجود در داخل شهرها به 
بیرون از آن، آموزش صحیح در مورد آلایندهها به افرادی که در ارتباط با آن 
قرار دارند. مثلا در باغهای اطراف اصفهان میتوان مشاهده کرد که کشاورز 
از کود شیمیایی که میتواند مضر باشد را از طریق آب با درخت منتقل 
گاهی کشاورز از این است که چه مشکلاتی  میکند. این به دلیل عدم آ
میتواند به وجود آید. پس میشود اطلاعات صحیح به کشاورزان در 
خصوص استفاده از کودها داد و بعد از آن اصلاح قوانین. این که ما قوانینی 

تعبیه کنیم که به سمت کاهش آلایندهها در جامعه شود.
وی ادامه داد: بحث دوم بحث پیشگیریهای ثانویه، یعنی ما به دنبال 
تشخیص زود رس و به دنبال غربالگری رویم. شهرداری و شورای شهر 
گاه  با وجود امکانات تبلیغاتی که در سطح شهر دارد میتواند پیگیری و آ
گاهی در خصوص  سازی بسیار روشن در این خصوص داشته باشد. آ
سبک زندگی سالم و لزوم غربالگری به موقع در خصوص سرطانها و 

بیماریهایی که در آنها غربالگری داریم.
دبیر انجمن سرطان اصفهان تصریح کرد: در خصوص پیشگیریهای 
کز درمانی وابسته  ثالثیه، که وارد بحث درمان میشود. در تمام جهان مرا
گر نگاهی بر  به شهرداری وجود دارد و بیمار میتواند از آن استفاده کند. ما ا
حجم بودجه شهرداری داشته باشیم که در سال گذشته ۱۰ هزار میلیارد 

تومان تعیین شده است. در حالی که بودجه بهداشت کل دانشگاههای 
علوم پزشکی کشور حدود ۱۰۰ میلیارد است. این حجم از بودجه در اختیار 
شهرداری باید به شکلی مدیریت شود که هم منشا درآمد برای شهرداری 

باشد و هم موثر واقع شود و مردم بتوانند استفاده کنند.
گر بخواهیم  دبیر انجمن صنفی پزشکان استان اصفهان گفت: ما ا
در بحث بهداشت و درمان نگاه کنیم در طی ۴۲ سال گذشته در شهر 
اصفهان تنها یک بیمارستان خصوصی ساخته شده است در صورتی که 
در همین زمان مشابه تقریبا ۱۶ بیمارستان در شهر شیراز ساخته شده. 
شهرداری میتواند با حل برخی مشکلات امکاناتی فراهم کند که مردم 
شهر اصفهان بهترین استفاده را از آن ببرند و این منابا خوبی برای جذب 
توریست سلامت داخلی و خارجی ما باشد. توریست میتواند منبع ایجاد 
کار باشد و همچنین رواج صنعت توریسم میتواند ایران را به دیگر کشورها 

بشناساند.
وی افزود: ما بستر علمی را داریم و دو بستر دیگر میخواهیم، یکی ایجاد 
زیرساختهای مالی و تسهیل در پروازهای خارجی؛ و شهرداری میتواند در 

هر دو زمینه نقش واضح و مشخصی را بازی کند.
این دانش آموخته مدیریت استراتژیک گفت: اینکه مدیر شهر چه کسی 
باشد و چه گروهی باشد بسیار متفاوت است. کمیسیونهای بهداشت 
و درمان در ادوار مختلف وجود داشته اند و کار کرده اند و به طور قطع 

ثمراتی هم داشته اند. اما با این وجود ما با ایده آلهای جامعه فاصله داریم 
که منتخبین جدید شورای شهر که قطعا افرادی در حوزه پزشکی در آن 
حضور خواهند داشت، با حضور پر رنگتر ایشان شاهد تحولی اساسی 
باشیم و امیدوارم وجود این افراد در شورا منجر به این شود که بیش از 
پیش در بدنه کارشناسی سازمانهای نظام پزشکی انجمنهای صنفی 

و علمی استفاده شود.
کارشناسی پروژههای  عادلی بیان داشت: جامعه پزشکی بدنه 
بهداشت و سلامت در شهرداری محسوب میشوند و ما هم امیدواریم 
مدیریت شهری ما بتواند با تعامل صحیح از این سازمانها استفاده کند.
وی در خصوص تعامل جامعه پزشکی با مدیریت شهری تصریح کرد: 
نمیتوان گفت که این تعامل بوده یا خیر، اما قطعا فاصله وجود داشته 
و شاید مدیریت شهری تا حدودی به خاطر دیگر دغدغهها قصد ایجاد 
تعامل نداشته است و قسمت دیگر هم به درون گراتر بودن جامعه 

پزشکی بر میگردد.
عادلی در پایان گفت: من امیدوارم این تعاملات با جامعه پزشکی بیشتر 
گر مدیران شهری از جامعه پزشکان کمک بخواهند قطعا بدنه  شود و ا
جامعه پزشکی استقبال و همکاری میکنند. عزیزان شورای شهر و ادا 
کردن نقش اجتماعی خودشان را دارند و امیدوارم در دورههای آتی 

شاهد تعاملات بیشتر باشیم.

سلامت، عنصر اصلی توسعه
 عضلو هیئلت علملی دانشلگاه عللوم 
گفلت: سلامت، عنصلر  پزشلکی ایلران 
اصلی توسعه است، هر دولتی که بر سرکار 
آیلد بایلد بلرای وزارت بهداشلت اعتبلار 
گلر وزارت بهداشلت  خاصلی قایل شلود و ا
بتوانلد برنامله ریلزی صحیلح بله ویلژه در 
آموزش همگانی داشته باشد می توان به 
یک سامت واقعی رسید و عنصر توسعه 
را تامیلن کلرد و در نتیجله بله ایجاد توسلعه 

ملی رسلیم.

دکتر صلاح الدین دلشاد عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی ایران  
در گفتگو با خبرنگار از سین سرطان تا سین سلامتی گفت: شکی نیست 
که پیشرفت جوامع نیاز به نیرو انسانی فعال دارد. نیروی انسانی فعال هم 
بدون سلامت و تندرستی نمی تواند فعالیت کند. در نتیجه باید سلامت 
را محور پیشرفت بدانیم. به همین دلیل بسیاری از کشور هایی که به 
نظر می رسند در برنامه ریزی و بودجه بندی خود موفق هستند محور 
اصلیشان را سلامت در نظر گرفته اند. یعنی در ابتدا وزارت بهداشت 
کز  اعلام برنامه می کند و برنامه وزارت بهداشت هم صرفا برنامه هزینه مرا
درمانی و تجهیزات و ... نیست، بلکه برنامه خود در ارتباط با صنایع، 

توسعه و محدودیت آن را اعلام می کند. 
دکتر دلشاد ادامه داد: مساله آلودگی هوا جزو بحث سلامت است. به 
همین دلیل وزارت بهداشت در رابطه با جهاد کشاورزی هم نظر می دهد 
و چون محصولات کشاورزی و دامداری جزیی از مسائل سلامت است 
و این در ارتباط با شهرداری هاست و شهرداری ها را به چگونگی عمل در 

قبال بهبود شرایط زندگی مردم موظف می کند. 
وی افزود: بر همین اساس محور پیشرفت سلامت است و محور سلامت 
هم برنامه ریزی هایی است که در وزارت بهداشت صورت می گیرد و همه 
سازمان ها، نهاد ها و وزارت خانه ها باید ازا ین برنامه تبعیت کند و اینگونه 

است که سلامت جامعه تامین می شود. 
   پیشگیری، اصل سلامت

این فوق تخصص جراحی کودکان و نوزادان گفت: اصل سلامت در 
پیشگیری است. تا نتوانیم در پیشگیری موفق عمل کنیم در حوزه 
کسیناسیون جزیی از پیشگیری  سلامت نمی توانیم پیشرفت کنیم. وا
است. مثلا استرسی که در کارمندان وجود دارد باید مورد بررسی قرار 
بگیرد، علت یابی شود و از ادامه آن پیشگیری شود. چرا که استرس می 
تواند منجر به ایجاد انواع بیماری ها شود. عامل بیش از ۹۰ درصد سرطان 

ها استرس است و زمانی که از آن جلوگیری نشود مساله تامین دارو و... 
پیش می آید. 

دکتر دلشاد تصریح کرد: بخشی از آلودگی هوا مربوط به ماشین های دودزا 
می شود و بخش دیگر مربوط به صنایع و البته که سر و صداهایی که در 
شهر رخ می دهد هم مورد توجه است. به همین دلیل نیاز به یک برنامه 
مدون از سمت وزارت بهداشت است. ۲۵ درصد کار سلامت بر عهده 
وزارت بهداشت است و 7۵ درصد آن به دوش دیگر سازمان ها و با این 

وجود برنامه باید توسط وزارت بهداشت شکل بگیرد.
وی افزود: شورای سلامت در سطح کشور، استان ها و شهرستان ها باید 
تشکیل شود و ریاست این مجموعه ها را باید رئیس جمهور، استانداران 
و فرمانداران بر عهده بگیرند و همه سازمان های مرتبط با سلامت باید در 
این شورا عضو باشند و همه موظف به اجرای برنامه ای باشند که وزارت 

بهداشت و دانشگاه های علوم پزشکی ارائه می دهند. 
عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی ایران  گفت: آموزش و سلامت 
همگانی، یکی از اصول فرهنگ سازی و بهداشت و سلامت است و باید 
در هر شهری انجام شود و در ناوگان حمل و نقل عمومی منتشر شود تا به 
دست مردم برسد و مردم بتوانند از آن بهره مند شوند و این کار هم توسط 

ارگان های وابسته به دانشگاه علوم پزشکی انجام شود. 
   مدیریت شهری به چه میزان به توسعه بهداشت اهمیت می 

دهد؟
دکتر دلشاد در پاسخ به این سوال که مدیریت شهری به چه میزان به 
توسعه بهداشت اهمیت می دهد ؟ گفت: در ایران مدیریت شهری 
نداریم و آنچه که به عنوان شورای شهر داریم مدیریت شهرداری است نه 
مدیریت شهری. مدیریت شهری موجود در کشور های اروپایی و آمریکا 

است با مدیریت شهری ایران متفاوت است. 
وی افزود: در اصل همه کارهای شهر بر عهده مدیریت شهری است از 
آب و فاضلاب، صنایع، میادین و... همه جزو مدیریت شهری هستند 
اما چون در ایران پیاده نشده است نمی توانیم از آن سخن بگوییم و 
فقط مدیریت شهرداری را داریم که وظایف بسیار سنگینی داریم که به 

آن عمل نمی شود.
عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی ایران  گفت: بر اساس آمار ۲۵ 
درصد وظایف مدیریت شهری در حوزه بهداشت است. شهرداری اجازه 
ساخت پارکینگ در ساختمان را می دهد و مبلغی که برای آن دریافت 
می کند را هزینه ساخت پارکینگ های عمومی نمی کند. باید به وضعیت 

فضای سبز رسیدگی کند تا بحث آلودگی تعدیل شود. 
وی تصریح کرد: چهار راه ها و خیابان های حادثه خیز سطح شهر باید 
شناسایی و بازسازی شوند تا میزان تصادف ها کاهش یابد و در کل هر 
امری که مانع بروز حوادث شود می تواند در سلامت نقشی داشته باشد. 

دکتر دلشاد بیان داشت: سلامت، عنصر اصلی توسعه است، هر دولتی که 
گر وزارت  بر سرکار آید باید برای وزارت بهداشت اعتبار خاصی قایل شود و ا
بهداشت بتواند برنامه ریزی صحیح به ویژه در آموزش همگانی داشته 
باشد می توان به یک سلامت واقعی رسید و عنصر توسعه را تامین کرد و 

در نتیجه به ایجاد توسعه می رسیم. 
   پزشکان، مظلوم ترین قشر کشور 

عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی ایران  گفت: نه تنها شهرداری 
ها که تمام ارگان ها تعامل خوبی با جامعه پزشکی ندارند. پزشکان و گروه 
سلامت علی رقم اینکه همیشه در خط اول مبارزه با بیماری ها هستند، 
مظلوم ترین قشر کشور به حساب می آیند و جایگاهی که باید در کشور 

داشته باشند را ندارند. 
دکتر دلشاد ادامه داد: وزارت بهداشت و سازمان نظام پزشکی باید در 
این زمینه برنامه تحولی داشته باشد و این وضعیت دگرگون شود. دیدگاه 

سیاستمدار نسبت به پزشکان و کادر درمان باید تغییر پیدا کند. 
پزشکی، محل خدمت به خلق

عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی ایران  گفت: جامعه پزشکی دو 
نقش می تواند ایفا کند. اول حفظ قداست شغل پزشکی. عده ای که 
شاید معادل ۴ یا ۵ درصد پزشکان هستند که با عملکرد نامطلوب باعث 
بدنامی پزشکان شده اند. این قشر باید به خود آیند و بدانند کهپزشکی 
محل تجارت نیست، بلکه محل خدمت است. هیچ کس به اندازه 

پزشک نزد خداوند جایگاهی ندارد.
دکتر دلشاد بیان داشت: دوم اینکه پزشکان ما منزوی اند. یعنی 
مسوولان و سیاست مداران اصلا از پزشکان نظر خواهی نمی کنند. 
گر بخواهیم آزمایشگاهی پیدا کنیم  پزشکان با آحاد جامعه سر و کار دارند ا
که همه مشکلات و نظرات مردم در آن جمع شده باشد باید به پزشکان 
ک  مراجعه کنند. اغلب قریب به اتفاق پزشکان انسان هایی هستند که پا
زندگی کرده اند و هدف آن ها خدمت است آن هم با حداقل تعرفه ای که 

امروز کمترین تعرفه جهان است. 
وی افزود: پزشکان با این شرافت و به خاطر رعایت حال مردم تعرفه 
هایشان را کنترل می کنند. سیاسیون باید از این پزشکان کمک بگیرند. 
گر در راس دولت قرار گیرد دولت موفق خواهد بود برای مثال  پزشک ا
کشور مالزی. هفتاد سال از شروع توسعه آن نمی گذرد اما در حد کشور 

های اروپایی پیشرفت کرده است چرا که در راس آن یک پزشک بود.
عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی ایران  در پایان گفت: پزشکان 
اهل سیاست نیستند و هدفشان خدمت است. حال مردم را پزشکان می 
فهمند نه کاخ نشینان و تجار. پزشکان شبانه روز برای خدمت به خلق 
زحمت می کشند و به این مقدار مبلغ ناچیز که دریافت می کنند قانع 

اند. باید به پزشکان اعتبار داده شود.

دکتر
صلاح الدین دلشاد
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